

ကန့်သတ်

ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၆)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး ပထမနေ့ (၁၇.၉.၂၀၁၉)ရက်နေ့တွင် နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွန်း တင်သွင်းသည့်အဆိုဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်များ

ဥက္ကဋ္ဌ။ ယခုအစီအစဉ်(၁၁)ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် များ ခင်ဗျား။ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂) မှ ဦးအောင်ထွန်းက အဆိုတစ်ရပ်အား လွှတ်တော်သို့ ပေးပို့လာပါတယ်။ အဆိုမှာ “ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စာပေ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများမြှင့်တင်ရန်နှင့် ရိုးရာဓလေ့ ပွဲလမ်းသဘင်များကျင်းပနိုင်ရေး အတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်းရေးဆွဲရေး” အဆိုဖြစ်ပါတယ်။ ယခု ဦးအောင်ထွန်းက အဆိုတင်သွင်းဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးအောင်ထွန်း၊ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်(၁၆)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေးသို့ ကြွရောက်ချီးမြှင့်ပေး ပါသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ၊ ရှမ်းပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးများ၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော်သား ကိုယ်စားလှယ်များ၊ လေ့လာသူဧည့်သည်တော်များအားလုံး ကိုယ်စိတ်နှစ်ပါး ရွှင်လန်းချမ်းမြေ့ကြပါစေလို့ ဆုမွန်ကောင်းတောင်းအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ ပလောင် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ၊ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွန်း ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ဒီ(၁၆)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန် အစည်းအဝေးမှာ တင်သွင်းမည့် အဆိုကတော့ “ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စာပေယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများ မြှင့်တင်ရန်နှင့် ရိုးရာဓလေ့ပွဲလမ်းသဘင်များ ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့် သွင်းရေးဆွဲရေး” အဆို တစ်ရပ်ကို လွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းအပ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီး ခင်ဗျား။ ရှမ်းပြည်နယ်သည် မြန်မာ နိုင်ငံဧရိယာ၏ (၂၃%) ရှိသဖြင့် ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းဒေသကြီးများအနက် အကျယ်ဆုံး ပြည်နယ် ဖြစ်သည့်အပြင် လူဦးရေအားဖြင့် (၅၂)သိန်းကျော်ရှိပြီး လူမျိုးစုပေါင်း(၃၃)မျိုး မှီတင်း နေထိုင်သော ပြည်နယ်တစ်ခုလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ အဆိုပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများသည် ကိုယ်ပိုင်စကား၊ စာပေယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများရှိကြပြီး အခါအားလျော်စွာ ဖော်ထုတ် လုပ်ဆောင်လျက်ရှိပါတယ်။

ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ (က)တွင် နိုင်ငံတော်သည် တိုင်းရင်းသားများ၏ စကား၊ စာပေ၊ အနုပညာ၊ ယဉ်ကျေးမှုတို့ကို တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် ကူညီဆောင်ရွက်မည် ဟူ၍

ကန့်သတ်

၂

လည်းကောင်း၊ ၂၀၁၅ ခုနှစ် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ဥပဒေအမှတ်(၈) တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေ၊ အခန်း(၂) ရည်ရွယ်ချက် ပုဒ်မ ၃(ဂ)တွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စကား၊ စာပေ၊ အနုပညာ၊ ယဉ်ကျေးမှုရိုးရာ ဓလေ့ထုံးတမ်း အမျိုးသားရေးလက္ခဏာနှင့် သမိုင်းအမွေအနှစ်တို့ကို ထိန်းသိမ်း စောင့်ရှောက်ရန် နှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန် ဟူ၍ လည်းကောင်း ရည်ရွယ်ချက်ပါရှိပါတယ်။ အခန်း(၃) တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး နှင့် ရပိုင်ခွင့်များဥပဒေပုဒ်မ ၄(က)တွင် တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများသည် နိုင်ငံတော်၏ တရားဥပဒေ စိုးမိုးရေးနှင့် ရပ်ရွာအေးချမ်းသာယာရေး၊ ပြည်သူတို့၏ ကိုယ်ကျင့်တရားအလိုငှာ ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် ဥပဒေနှင့် မဆန့်ကျင်လျှင် မိမိတို့၏ စကား၊ စာပေ၊ အနုပညာ၊ ယဉ်ကျေးမှု ဓလေ့ထုံးတမ်း နှင့် ကိုးကွယ်သည့် ဘာသာ၊ သာသနာတို့ကို လွတ်လပ်စွာ ဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိသည်ဟူ၍ လည်းကောင်း ပြဋ္ဌာန်းပါရှိပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ ယင်းဥပဒေများပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ သက်ဆိုင်ရာ လူမျိုးစုများကလည်း မိမိတို့တတ်နိုင်သည့် ရန်ပုံငွေပေါ်မူတည်ပြီး တစ်ချို့က နှစ်စဉ်၊ တစ်ချို့ကရပ်ဖန်ရံခါ ကျင်းပ ဆောင်ရွက်နေတာကိုလည်း တွေ့ရှိရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဥပမာအားဖြင့် ရှမ်းတိုင်းရင်းသားများ၏ နှစ်သစ်ကူးပွဲတော် (ပီမိုင်တိုင်း)၊ ပအိုဝ်း တိုင်းရင်းသားများ၏ အမျိုးသားနေ့၊ အင်းတိုင်းရင်းသားများ ဆုံဆည်းရာနေ့၊ ဓနု တိုင်းရင်းသားများ၏ ဆုံဆည်းရာနေ့၊ တအာင်း(ပလောင်) တိုင်းရင်းသားများ၏ (ဆင်လံကနီး)ခေါ် နှစ်သစ်ကူးနေ့နှင့် နှစ်စဉ်ဩဂုတ်လ (၃၀)ရက်နေ့ရောက်တိုင်း တအာင်း စာပေနေ့ဟူ၍ လည်းကောင်း ကျင်းပကြပါတယ်။ အခြားသော ညီနောင်တိုင်းရင်းသားများဖြစ်သည့် ဝ၊ လားဟူ၊ အာခါ၊ ကယန်းစသည်များဟာလည်းပဲ နှစ်စဉ်ကျင်းပဆောင်ရွက်နေ တာကိုလည်း တွေ့ရှိရ ပါတယ်။ ဒီလိုကျင်းပခြင်းအားဖြင့် တိုင်းရင်းသားအချင်းချင်း စည်းလုံးညီညွတ်မှု ရရှိစေခြင်း၊ ပြည်ထောင်စုစိတ်ဓာတ် ပိုမိုရှင်သန်လာပြီး နိုင်ငံတော်ကို ကာကွယ်လိုသည့် စိတ်ပြင်းပြလာခြင်း စတဲ့ ဝံသာနုရက္ခိတရားများ ပိုမိုကိန်းအောင်းလာစေမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒီလိုကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် နိုင်ငံတော်မှ ငွေကြေးပံ့ပိုးကူညီရန် တာဝန်ရှိပါတယ်။ ဥပဒေအရလည်း ကူညီရမည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ သို့သော် လက်ရှိအခြေအနေမှာ နိုင်ငံတော်က ငွေကြေးတစ်စုံတစ်ရာ ပံ့ပိုးကူညီပေးခြင်းမရှိတာကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ တစ်ချို့ နေရာတွေမှာအခုလို ရိုးရာပွဲတော် လုပ်ဖို့အတွက်တောင် အစိုးရဌာနများထံ ခွင့်ပြုချက် တောင် တောင်းရပါသေးတယ်။ နောက်ပြီး တိုင်းရင်းသားများရဲ့ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှုကော်မတီ

အသင်းအဖွဲ့ မှတ်ပုံတင်ရာမှာလည်း ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာနကို ငွေကျပ်(၅)သိန်းတောင် သွင်းရပါသေးတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီး ခင်ဗျား။ ၂၀၁၅ ခုနှစ် ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော် ဥပဒေအမှတ်(၈) တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ် စောင့်ရှောက် သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ တွင် “တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဝန်ကြီးဌာနသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားရေးရာကိစ္စရပ်များကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ် ထည့်သွင်းရေးဆွဲရမည်” ဟု အတိအလင်းပြဋ္ဌာန်းပါရှိပြီး ဖြစ်ပါတယ်။

၎င်းဥပဒေအရ တစ်ချို့သော ပြည်နယ်အစိုးရသည် ၎င်းတို့ပြည်နယ်ရှိတိုင်းရင်းသား လူမျိုးများအတွက် နှစ်စဉ်ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် ထည့်သွင်းလျာထား သုံးစွဲခွင့်ပြုထား တာကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ ဥပမာလေ့လာရေးခရီးစဉ်တွင် အတွေ့အကြုံအရ မွန်ပြည်နယ် လွှတ်တော်သည် မွန်ပြည်နယ်အတွင်းရှိ မွန်၊ ကရင်၊ ပအိုဝ်း၊ ဗမာတိုင်းရင်းသားများအတွက် လူမျိုးတစ်မျိုးလျှင် တစ်နှစ်လျှင် ကျပ်သိန်း(၁၀၀၀)နှစ်စဉ်သုံးစွဲရန် လျာထားတင်ပြပြီး အစိုးရအဖွဲ့မှာလည်း နှစ်စဉ် ခွင့်ပြုထားကြောင်း တွေ့ရှိရပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့လည်း ရံဖန်ရံခါ အချို့သော တိုင်းရင်းသားများအတွက် ပွဲလမ်းသဘင်ကျင်းပရန် Budget အနည်းအကျဉ်းခွဲဝေပေးကြောင်း သိရှိရပါတယ်။ ဒါကလည်း တိုင်းရင်းသားအားလုံးအတွက် လွှမ်းခြုံမှုမရှိသေးတာကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ သိရှိတဲ့ လူမျိုးက တောင်းဆိုပြီး ရခဲ့သလို မသိရှိလို့ မတောင်းဆိုတဲ့လူမျိုးတွေကလည်း မရခဲ့တာတွေ ရှိနေပါတယ်။ ဒါကြောင့် လူမျိုးစုများ၏ ဘာသာရေး၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းနှင့် သက်ဆိုင်သော ပွဲလမ်း သဘင်များ၊ ယဉ်ကျေးမှုမြှင့်တင်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အတွက် လူမျိုးစုအနည်း အများပေါ် မူတည်ပြီး မျှတသောအချိုးဖြင့် ထောက်ပံ့နိုင်ရန် ထိုက်သင့်သည့် ရန်ပုံငွေများကို ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ နှစ်စဉ်ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် ထည့်သွင်းပေးရေးအဆိုကို လွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းအပ်ပါတယ် ခင်ဗျား။ ကျေးဇူးတင် ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ အဆိုကို ထောက်ခံမည့်ကိုယ်စားလှယ် တင်ပြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးအေးမောင်၊ နမ့်ခမ်းမြို့နယ်မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ လေးစားအပ်ပါသောလွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌကြီး ခင်ဗျား။ ကျွန်တော်ကတော့ နမ့်ခမ်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအေးမောင် ဖြစ်ပါတယ်။ ပလောင်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ၊ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွဏ်း၏ အဆိုကို ဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ “ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများ၏ စာပေယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများမြှင့်တင်ရန်နှင့် ရိုးရာဓလေ့ပွဲလမ်း သဘင်များ ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေ စာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်းရေးဆွဲရေး” အဆိုကို လေးလေးနက်နက် ထောက်ခံပါတယ်။ အားလုံးကို လေးစားပါတယ်။

အဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်က လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်း ဆုံးဖြတ်ပါက ယင်းအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း (သို့မဟုတ်) အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန်ဆုံးဖြတ်ပါက ဆွေးနွေးလိုသည့် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များရှိလျှင် အမည်စာရင်းတင်သွင်းနိုင်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ ဦးအောင်ထွဏ်း တင်သွင်းသော အဆိုကို လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၁)ဦးက ထောက်ခံသွားပါတယ်။ အဆိုကို လက်ခံ ဆွေးနွေးရန် သင့်/ မသင့် လွှတ်တော်၏ ဆန္ဒရယူပါမယ်။ ၎င်းအဆိုကို လက်ခံ ဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော်က သဘောတူပါသလား ခင်ဗျား။

(သုံးကြိမ်တိုင်တိုင်မေးပါသည်။)

လွှတ်တော်ကသဘောတူပါသည်)

အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူသည့် ကိုယ်စားလှယ်ရှိပါသလား ခင်ဗျား။ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူတဲ့ ကိုယ်စားလှယ်မရှိသည့်အတွက် ဦးအောင်ထွဏ်း ရဲ့ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော်က သဘောတူကြောင်း ကြေညာ ပါတယ်။

နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးအောင်ထွဏ်းက တင်သွင်းတဲ့ အဆိုကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာ လ ၁၈ ရက် (ဗုဒ္ဓဟူးနေ့)မှာ ဆွေးနွေးမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဆွေးနွေးမဲ့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအနေနဲ့ အစည်းအဝေးရပ်နားတဲ့အခါ ဒီကနေ့ ညနေ(၅)နာရီ

နောက်ဆုံးထားပြီး ပြည်နယ်လွှတ်တော်ရုံး၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်ထံ အမည်စာရင်း ပေးသွင်းဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒုတိယအကြိမ်ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၆)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး ဒုတိယနေ့ (၁၈.၉.၂၀၁၉)ရက်နေ့တွင် အဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက ဆွေးနွေးခြင်း

ဥက္ကဋ္ဌ။ အစီအစဉ်(၆)ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွဏ်းရဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စာပေယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများ မြှင့်တင်ရန်နှင့် ရိုးရာဓလေ့ပွဲလမ်းသဘင်များ ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်းရေးဆွဲရေး” အဆိုနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဆွေးနွေးဖို့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၂)ဦး အမည်စာရင်းပေးထား ပါတယ်။ ပထမဦးစွာ မိုင်းပျဉ်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ် (၂)မှ ဦးစိုင်းလှဝင်းက အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစိုင်းလှဝင်း၊ မိုင်းပျဉ်းမြို့နယ်မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး၊ ဧည့်သည်တော်များ အားလုံး မင်္ဂလာအပေါင်းနဲ့ ခညောင်းပါစေလို့ ဆုတောင်းမေတ္တာပေးပို့အပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော် ကတော့ မိုင်းပျဉ်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းလှဝင်း ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ နမ့်ဆန်မြို့နယ်၊ မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွဏ်း၏ “ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများ၏ စာပေယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများ မြှင့်တင်ရန်နှင့် ရိုးရာဓလေ့ ပွဲလမ်းသဘင် များကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ် ထည့်သွင်းရေးဆွဲရေး” အဆိုစာတမ်းအား ထောက်ခံဆွေးနွေး တင်ပြသွားမှာဖြစ်ပါတယ် ခင်ဗျား။

လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း မှီတင်းနေထိုင်ကြသည့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစု (၃၃) မျိုးရှိတာကို လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ၂၀၀၈ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအရ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုတို့သည် လုပ်ပိုင်ခွင့် အင်အား၊ လူအင်အား၊ ပစ္စည်းအင်အား၊ ဓနအင်အား၊ စည်းလုံးမှုအင်အားတို့ဖြင့် မိမိ တိုင်းရင်းသား တို့၏ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများမြှင့်တင်ရေး၊ ရိုးရာဓလေ့ပွဲလမ်း

သဘင်ကျင်းပရေး အပြင် လူနေမှုဘဝအဆင့်အတန်း ပိုမိုမြင့်မားလာစေရန် လုပ်ငန်းများကို အားကောင်းကောင်းဖြင့် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ပေးနိုင်ခဲ့ရာ အစစအရာရာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် လျက်ရှိနေသည်ကို ဂုဏ်ယူ ဝမ်းမြောက်မိပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ထို့အတူ တိုင်းရင်းသားရေးရာဝန်ကြီးရရှိကြသည့် တိုင်းရင်းသား လူမျိုးစုတို့သည်လည်း မိမိတို့၏ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများ၊ ရိုးရာဓလေ့ ပွဲလမ်း သဘင်များကို ဝန်ကြီးဦးဆောင်ဦးရွက်ပြုပြီး ကူညီဆောင်ရွက် ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက် ကြသည်ကို တွေ့ရှိရသည့်အတွက်လည်း ဂုဏ်ယူဝမ်းသာမိပါတယ်။

သို့သော် ကျန်ရှိနေသည့် တိုင်းရင်းသားအများစုသည် လူဦးရေနည်းပါးပြီး လူနေမှုဘဝ အဆင့်အတန်း၊ လူနေမှုနိမ့်ကျသဖြင့် ကြည့်ရှုစောင့်ရှောက်သူကင်းမဲ့ပြီး ဝေးလံခေါင်းပါးသည့် ဒေသအသီးသီးတွင် လူမသိသူမသိဘဝဖြင့် မှီတင်းနေထိုင်ကြရသဖြင့် ကိုယ်ပိုင်စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းရှိပါသော်လည်း အစစအရာရာချို့တဲ့သဖြင့် ရိုးရာဓလေ့ပွဲလမ်း သဘင် ကျင်းပဖော်ထုတ်ပြသနိုင်ခြင်းမရှိသည်ကို တွေ့မြင်နေရပါသဖြင့် အလွန်ဝမ်းနည်း ဖွယ်ရာခံစားမိ ပါတယ်။

သို့ပါ၍ အဆိုပါ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုငယ်များ၏ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ထုံးတမ်းဓလေ့ များကို မပျောက်မပျက် ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ကာကွယ်ပေးနိုင်ရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့သည် စီမံချက်ရေးဆွဲပြီး အကောင်အထည်ဖော် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးသွားရန် အထူးလိုအပ်ပါကြောင်း တိုက်တွန်းအကြံပြုရင်း နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂) လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွန်း၏ အဆိုအား လှိုက်လှိုက်လှဲလှဲထောက်ခံရင်း တင်ပြအပ်ပါတယ် ခင်ဗျား။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ဆက်လက်ပြီး သိန္နီမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဒေါ်နန်းခင်ထားရီက အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒေါ်နန်းခင်ထားရီ၊ သိန္နီမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ အားလုံးပဲ မင်္ဂလာပါရှင်။ လေးစားရပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးရှင်။ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၆)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး (ပထမနေ့)တွင် နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွန်း တင်သွင်းခဲ့သော “ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စာပေယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများ မြှင့်တင်ရန်နှင့် ရိုးရာ ဓလေ့ပွဲလမ်းသဘင်များ ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်း ခြေငွေ

စာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်းရေးဆွဲရေး” အဆိုကို သိန့်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ကျွန်မ ဒေါ်နန်းခင်ထားရီက ထောက်ခံအကြံပြု ဆွေးနွေး သွားမှာဖြစ်ပါတယ် ရှင်။

ကျွန်မတို့နေထိုင်တဲ့ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်သည် တိုင်းရင်းသား လူမျိုးပေါင်းစုံ အတူတကွ မှီတင်းနေထိုင်သော နိုင်ငံဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်ထောင်စုဆိုသည့် အတိုင်း ကျွန်မတို့ရှမ်းပြည်နယ်ဟာ အရောင်အသွေးစုံ၊ တိုင်းရင်းသားပေါင်းစုံနေထိုင်လျက် ရှိပါတယ်။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးတိုင်းမှာ မိမိရဲ့ ကိုယ်ပိုင်စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ရိုးရာဓလေ့ထုံးစံ များ ကိုယ်စီရှိကြပါတယ်။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများစွာရှိသော်လည်း မထင်ရှားသည့် တိုင်းရင်းသားများလည်း ရှိပါတယ်။ လူမျိုးမထင်ရှားသည့်အတွက် ၎င်းလူမျိုးတို့၏ စာပေ ယဉ်ကျေးမှု၊ ရိုးရာဓလေ့ ထုံးစံများကို သိရှိလေ့လာနိုင်မည်မဟုတ်ဘဲ နှစ်ပရိစ္ဆေဒ ကြာမြင့် လာသည်နှင့်အမျှ တိုင်းရင်းသား လူမျိုးများ ပျောက်ကွယ်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်ရှင်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီး ရှင်။ အဲ့လိုမဖြစ်ပေါ်စေရေးအတွက် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေကို ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ဤဥပဒေကို ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကနေ ပြဋ္ဌာန်းခဲ့ပါတယ်။ နိုင်ငံတော်ကလည်း ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက် အခန်း(၄)၊ ပုဒ်မ ၆ တွင် “နိုင်ငံတော်သမ္မတသည် တိုင်းရင်းသား လူမျိုးရေးရာကိစ္စရပ်များကို အလေးထားဆောင်ရွက်နိုင်ရန် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာ ဝန်ကြီးဌာနကို ပြည်ထောင်စု လွှတ်တော်၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ဖွဲ့စည်းရမည်” ဟုပြဋ္ဌာန်း ထားသည့်အတိုင်း နိုင်ငံတော် မှလည်း တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာဝန်ကြီးဌာနကို ဖွဲ့စည်း ပြီးဖြစ်ပါတယ်။

သို့ပါသော်လည်း အခန်း(၅)၊ ပုဒ်မ ၁၃ တွင် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ဝန်ကြီး ဌာနသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားရေးရာ ကိစ္စရပ်များကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက် နိုင်ရန် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေ ငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ် ထည့်သွင်းရေးဆွဲရမည်ဟု ပြဋ္ဌာန်းထားသော်လည်း အခြား တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်များမှာတော့ ရေးဆွဲထားတာ၊ အကောင်အထည်ဖော်ထားတာကို တွေ့ရပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ကျွန်မတို့ ရှမ်းပြည်နယ်မှာ ယနေ့ထိ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နေခြင်း မရှိသေးတာကြောင့် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်လျက် ရှိကြောင်း သိရှိရပါတယ်။ ဒါကြောင့်မို့ နမ့်ဆန်မြို့နယ်မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွန်း၏ အဆိုကို လေးလေးနက်နက် ထောက်ခံပါ

ကြောင်းနှင့် ရန်ပုံငွေကို ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရ၏ နှစ်စဉ်ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် ထည့်သွင်းရေးဆွဲပါက ဘတ်ဂျက်ခွဲဝေရာတွင် GDP ညွှန်းကိန်းနှင့် ခွဲဝေချထားသလို တိုင်းရင်းသားလူမျိုးစုဦးရေ နည်းများအပေါ်မူတည်ပြီး ရန်ပုံငွေရေးဆွဲသင့်ကြောင်း ထောက်ခံ အကြံပြု ဆွေးနွေးရင်း နိဂုံးချုပ်အပ်ပါတယ်ရှင်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင် ပါတယ်ရှင်။

အဆိုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးမှ ဆွေးနွေးရှင်းလင်းခြင်းနှင့် လွှတ်တော်၏ အဆုံးအဖြတ်ရယူခြင်း။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များခင်ဗျား။ ဦးအောင်ထွဏ်း၏ အဆိုနှင့်စပ်လျဉ်းပြီး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် (၂)ဦးက ထောက်ခံဆွေးနွေးခြင်း၊ အကြံပြု ဆွေးနွေးခြင်းများ ဆောင်ရွက်ပြီးဖြစ်ပါတယ်။ ယခု ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဆိုင်ရာနည်းဥပဒေ ၁၂၅ (c)အရ သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်အဖွဲ့အစည်းဝင်က ရှင်းလင်း ဆွေးနွေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစိုးညွန့်လွင်(ခ) ဦးစိုးကြီး၊ စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီး။ လေးစားအပ်ပါသော ပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး ခင်ဗျား။ နမ့်ဆန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်ထွဏ်းရဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စာပေယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းများ မြှင့်တင် ရန်နှင့် ရိုးရာဓလေ့ပွဲလမ်းသဘင်များ ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်းရေးဆွဲရေး” အဆိုနှင့် ပတ်သက်ပြီးတော့ ကျွန်တော် စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးမှ ပြန်လည်ဖြေကြားသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့အနေဖြင့် ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရ အဖွဲ့ရုံး၏ သာမန်အသုံးစရိတ် ၀၃- ၂၇ ။ နေ့ကြီး၊ ရက်ကြီးများ ကျင်းပရေးခေါင်းစဉ်တွင် တိုင်းရင်းသားရိုးရာပွဲတော်များထောက်ပံ့ခြင်းအတွက် ကျပ် ၂၄.၃၀၀ သန်း၊ တိုင်းရင်းသား ရေးရာကိစ္စရပ်များ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် တိုင်းရင်းသားရေးရာ ဝန်ကြီးများအတွက် ကျပ် ၁၅၇.၅၀၀ သန်း၊ ပအိုဝ်း၊ ဓနု၊ ပလောင်၊ ကိုးကန့်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသများနှင့် “ဝ”ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်းအတွက် ရိုးရာပွဲတော်များကျင်းပနိုင်ရေးနှင့် နှစ်သစ်ကူးပွဲတော် များ၊ အခမ်းအနားများ ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် ကျပ် ၁၀.၀၀၀သန်းစီအား ထည့်သွင်းလျာထား ပါတယ်။

၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စုဥပဒေအမှတ် ၈။ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ တွင် “တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ဝန်ကြီးဌာနသည် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားရေးရာကိစ္စရပ်များကို အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့၏ ရသုံးမှန်းခြေငွေ စာရင်းတွင် နှစ်စဉ်ထည့်သွင်းရေးဆွဲရမည်” ဟု ပြဋ္ဌာန်းထားချက်အရ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရ အဖွဲ့များအနေဖြင့် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စာပေ၊ ဘာသာစကား၊ ယဉ်ကျေးမှုတို့ကို ပိုမိုအားပေးထိန်းသိမ်းရေး ဆောင်ရွက်သွားနိုင်ရန်အတွက် သင့်လျော်သော တွက်ချက်မှုများကို တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ အခွင့်အရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်သည့် ဥပဒေပုဒ်မ ၁၃ နှင့်အညီ တိုင်းဒေသကြီးနှင့် ပြည်နယ်ဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေတွင် တင်ပြတောင်းခံနိုင်ကြောင်း ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့ရုံး၏ ၁၃.၂.၂၀၁၈ ရက်စွဲပါ စာအမှတ်၊ ၂၄၄/ ၂၄၂ - ရန်ပုံငွေ ၃- ၆/ အဖရ(၂၀၁၈) ဖြင့် တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့များအားလုံးသို့ ညွှန်ကြားချက် ထုတ်ပြန်ထားပြီးဖြစ် ပါတယ်။

အဆိုပါ ညွှန်ကြားချက်အပြင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ စာပေ၊ ဘာသာစကား၊ ယဉ်ကျေးမှုတို့ကို အားပေးထိန်းသိမ်းရေး ဆောင်ရွက်သွားနိုင်ရန် ပြည်နယ်ဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေမှ ရန်ပုံငွေတင်ပြတောင်းခံရာတွင် တိုင်းရင်းသားရေးရာဝန်ကြီးမရှိသော တိုင်းရင်းသားလူမျိုး များ၏ တိုင်းရင်းသားရေးရာ ကိစ္စရပ်များနှင့် စာပေယဉ်ကျေးမှု ထိန်းသိမ်းမြှင့်တင်ရေး လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် ပြည်နယ်၏ရသုံးမှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် ခန့်မှန်း တွက်ချက်ထည့်သွင်း လျာထား တောင်းခံနိုင်ကြောင်းကိုလည်း ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့ရုံး၏ ၄.၄.၂၀၁၉ ရက်စွဲပါ စာအမှတ်၊ ၅၆၈/ ၂၄၂- ရန်ပုံငွေ ၃- ၆/ အဖရ(၂၀၁၉)ဖြင့် ညွှန်ကြားချက် ထုတ်ပြန်ထားပြီး ဖြစ်ပါတယ်။

သို့ဖြစ်ပါ၍ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်းရှိ လူမျိုးစုများ၏ ဘာသာရေး၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဓလေ့ထုံးတမ်း နှင့် သက်ဆိုင်သော ပွဲလမ်းသဘင်များ၊ ယဉ်ကျေးမှုမြှင့်တင်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အတွက် လူမျိုးစု အနည်းအများပေါ်မူတည်ပြီး မျှတသောအချိုးဖြင့် ထောက်ပံ့နိုင်ရန် ထိုက်သင့်သည့် ရန်ပုံငွေများကို ရှေ့လာမည့် ဘဏ္ဍာရေးနှစ်များတွင်လည်း ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရ အဖွဲ့ရုံး၏ အရအသုံးခန့်မှန်းခြေငွေစာရင်းတွင် ရန်ပုံငွေတင်ပြတောင်းခံ နိုင်ပါကြောင်းနှင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်၏အဆိုအား လွှတ်တော်မှအတည်ပြုပေးနိုင်ပါရန် တင်ပြအပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်အဖွဲ့အစည်းဝင်က ဒီအဆိုကို အတည်ပြုရန် သဘောတူတဲ့အတွက် ဦးအောင်ထွဏ်း တင်သွင်းသော အဆိုကို အတည်ပြုရန် လွှတ်တော်ရဲ့ ဆန္ဒရယူပါမယ်။ ဒါကြောင့် အဆိုကို အတည်ပြုရန် လွှတ်တော်က သဘောတူပါသလားခင်ဗျား။

(သုံးကြိမ်တိုင်တိုင်မေးပါသည်။

လွှတ်တော်က သဘောတူပါသည်)

သဘောမတူတဲ့သူ ရှိပါသလား ခင်ဗျား။ သဘောမတူတဲ့သူ မရှိတဲ့အတွက် အဆိုကို အတည်ပြုကြောင်း ကြေညာပါတယ်။